
اقتصادی 6

گروه اقتصادی -یک کارشــناس 
بازار ســرمایه رونــد معاملات بورس 
تا پایان ســال را پیش بینی کرد و گفت: 
برخی از کارشناسان معتقدند که ممکن 
است روند بورس تا پایان سال صعودی 
و شاخص به محدوده دو میلیون و ۷۰۰ 

هزار واحد تا سه میلیون واحد برسد.
»بهادر شــمس« با تاکید بر اینکه 
امسال در کشــور سال بسیار خاصی را 
در بازار سرمایه تجربه کردیم، افزود: در 
چند ماه ابتدایی سال و تا اواخر مرداد ماه 
بورس رشــد کم سابقه ای را تجربه کرد 
و طبیعی اســت که بعد از تجریه چنین 
رشــدی برای مدتــی وارد یک اصلاح 

قیمتی شود. 
وی ادامــه داد: این اصلاح قیمت، 
اصلاحی بســیار شــدید بود که علت 
آن ناشــی از عدم اعتمــادی بود که از 
اختــلاف نظر درخصــوص صندوق 

ETF پالایشــی یکم به وجود آمد و از 
همانجا اصلاح شدید در بازار آغاز شد.
شمس خاطرنشان کرد: به دنبال آن 
شــاهد خروج افرادی از بورس هستیم 
که در بازار کمتر ســابقه حضور داشتند 
و در چنــد ماه گذشــته به دلیل رشــد 
غافلگیرکننده شاخص بورس وارد این 

بازار شده بودند.
ایــن کارشــناس بازار ســرمایه 
خاطرنشــان کرد: بخشی از این افراد به 
صورت هیجانی تصمیم به عرضه سهام 
خود و خروج از این بازار گرفتند که این 
امر باعث شد تا شاهد افت قیمت  سهام 

در بازار باشیم.
کاهش ۲۵ درصدی شاخص 

بورس در یک ماه گذشته

شــمس بــه کاهش بیــش از ۲۵ 
درصدی شــاخص بورس در طول یک 
ماه گذشــته اشــاره کرد و گفت: قیمت 
ســهم هایی که نماد آنهــا باز بود حدود 
۵۰ درصد اصلاح داشتند و حتی قیمت 
برخی از ســهام به یک سوم کاهش پیدا 
کرد.این کارشــناس بازار سرمایه گفت: 
این اتفاق در ۲۰ ســال گذشته در بازار 
ســرمایه ایران بی ســابقه بوده است و 
هیچ گاه چنین ریزشی را در بازار تجربه 

نکردیم.
شمس با بیان اینکه اکنون به لحاظ 
زمانی شــرایط  ویژه ای در بازار حاکم 
شده است، گفت: کمتر از یک ماه دیگر 
با انتخابات ریاست جمهوری در آمریکا 
مواجه هســتیم که بازارهای سرتاســر 

جهــان متاثر از این موضــوع خواهند 
شد، حتی شــاهد بودیم هفته گذشته به 
دنبال بیماری کرونای ترامپ بازارهای 
مالی در دیگر کشــورها تحت تاثیر قرار 
گرفتنــد در حالی که بازار ایران متاثر از 

این رخداد نبود.
اصلاح شــاخص بــورس تا 
پایان انتخابات ریاست جمهوری 

در آمریکا
این کارشــناس بازار ســرمایه با 
اشــاره به اینکه این اصلاح ممکن است 
تا پایان انتخابات ریاست جمهوری در 
آمریکا وجود داشته باشد، افزود: به نظر 
می رســد ریزش قیمت سهام در بورس 
به پایان رســیده باشد و در بیشتر تحلیل 
سهام شرکت ها شاهد بازگشت الگوی 

قیمتــی در آنها هســتیم و مدل اصلاح 
قیمتی آنها در حال تکمیل کردن فرآیند 

خود هستند.
وی با بیان اینکه به طور معمول در 
ایران از ســال های گذشته شاهد هستیم 
که بازار در نیمه دوم ســال ضعیف تر از 
نیمه نخست ســال پیش می رود، اظهار 
داشت: ممکن است امسال این اتفاق رخ 
ندهد زیرا در یک ماه گذشته که بورس 
در حال اصلاح قیمتی بوده اســت بازار 

ارز در رونق به سر برده است.
به گفته شمس، نرخ دلار زمانی که 
شــاخص بورس دو میلیون و ۱۰۰ هزار 
واحد بود ۲۲ هزار تومان بود و اکنون در 
محدوده های ۳۰ هزار تومان قرار دارد.

این کارشناس بازار سرمایه اظهار 

داشــت: با توجه به چنیــن موضوعی، 
تحلیل های بین بازاری بهم ریخته است 
بدین معنا که یا باید نرخ دلار کاهش یابد 
یا شاخص بورس به اصلاح خود پایان 
دهد و در ۶ ماه دوم ســال شــاهد رونق 
مجدد در بازار باشــیم که به طور طبیعی 
و با تو جه به شرایط سیاسی و اقتصادی 
حاکم در کشــور انتظار داریم در ۶ ماه 

دوم سال این اتفاق رخ دهد.
پیش بینی معاملات بورس تا 

پایان سال
وی رونــد معاملات بــورس تا 
پایان ســال را مــورد پیش بینی قرار داد 
و خاطرنشــان کرد: پیش بینی برخی از 
کارشناســان برای روند بورس تا پایان 
ســال شــاخص دو میلیون و ۷۰۰ هزار 
واحد تا سه میلیون واحد است به همین 
دلیل بسیاری از سرمایه گذاران هوشمند 
در وضعیت فعلی در حال خرید در این 

بازار هستند.
شمس با بیان اینکه ثروتمند شدن 
در این بازار کار ســختی نیســت بلکه 
سرمایه گذاران باید در قیمت های ارزان 
خرید و در قیمت های بالاتر سهام خود 
را به فروش برســانند، اظهار داشــت: 

ســرمایه گذاران تازه وارد برعکس این 
اقــدام را انتخاب می دهند به همین دلیل 
اکنون چیزی جز ضرر و زیان عاید آنها 
نشــده اســت اما با تامل رفتار کردن در 
بازار می تواند مانع بسیاری از این ضرر 

و زیان ها در بازار شود.

دورنمای معاملات بورس تا پایان سال ۹۹

گروه اقتصادی-عباس مــرادی  افزود: 
درحــال حاضر همه برنامه ریزی ها و ســرمایه 
گذاری ها به سمت ساحل پیش می رود وهرچه 
تراکم جمعیت در ساحل بیشتر شود تقاضا برای 

منابع اکولوژی بیشتر خواهد شد.
وی ادامــه داد : باتوجــه بــه تقاضا برای 
استفاده از سواحل درآینده، ساماندهی مدیریت 
ســواحل یک ضرورت اجتنــاب ناپذیر برای 
کشور می باشــد که اگر مدیریت و ساماندهی 
سواحل به موقع انجام نشود، ممکن است برای 

پذیرش جمعیت با بحران مواجه شویم .
این مقام دانشگاهی با اشاره به بحث های 
نرم افزاری وســخت افزاری مدیریت یکپارچه 
سواحل ابرازداشت: باید این موضوع با مردم و 
مسوولان در میان گذاشته شود تا به صورت یک 
گفتمان درآید؛ زیرا یکی از راهکارهای موفقیت 

این طرح مشارکت مردم است.
 رییــس مجتمــع آموزش عالــی میناب 
اظهارداشــت : آمایش ســرزمینی بــه مناطق 
ســاحلی گره خورده، چرا که باید مشــخص 
شود که چه کســی یا نهادی مدیریت یکپارچه 
 ســاحلی را برعهده بگیــرد و موانع اجرایی آن 

برطرف شود .
مرادی  تصریح کرد: یکی از مســائل مهم 
کشور در۱۰سال آینده، بحران آب است که برای 
آب شرب و صنعت چاره ای جز استفاده از آب 
دریا نخواهیم داشت و برای توسعه آب شیرین 
کن ها و گســترش کشــت متراکم باید درپیش 

بگیریم.

اوایل دهه ۹۰ بحــث مدیریت یکپارچه 
سازی سواحل استان هرمزگان جهت حفاظت 
و صیانت از دریای بیکران جنوب در دستورکار 
مسوولان عالی رتبه کشوری و استانی و سازمان 
بنادر ودریانــوردی قرار گرفــت واکنون این 

موضوع بسیار مهم شده است.
در آن سال ها اســتان هرمزگان باتوجه به 
وجود سواحل طولانی، جزایر ۱۴ گانه و اهمیت 
استراتژیکی تنگه هرمز به عنوان نخستین استان 
ســاحلی کشور پیشقدم در امر تدقیق مطالعات 
انتخاب شد و مطالعات تدقیق مدیریت یکپارچه 
 مناطق ساحلی درطول سال های ۹۴ تا ۹۸ برای آن 

انجام شد.
در ســال ۹۶ بــود کــه طــرح مدیریت 
یکپارچــه مناطــق ســاحلی )ICZM(  در 
شــورای عالی شهرســازی ومعماری کشوری 
بــه منظور دســتیابی بــه نتیجه مــورد انتظار 
مدیریــت یکپارچــه مناطق ســاحلی وآماده 
کردن شرایط لازم جهت تحقق واجرایی شدن 
نتایج این مطالعه در ســطح ملی تصویب شــد 
 و در دســتور کار ســازمان بنادر و دریانوردی 

قرار گرفت.
این کار با هدف به روز رســانی اطلاعات 
مربوط به سواحل کشور در زمینه های مدلسازی 
امواج دریا، مدیریت یکپارچه مناطق ســاحلی 
کشــور برای بهــره برداری بهینــه از امکانات 
ســاخلی و فراساحلی و شناســایی و ارائه راه 
 حل برای رفع مشــکلات موجــود در منطقه 

است.

درمدیریت یکپارچه ســواحل هرمزگان 
اســتفاده بهینه از سواحل، جلوگیری از دخل و 
تصرف حریم دریا، رعایت حریم دریا، آلودگی 
محیط زیست دریایی، رفت وآمدهای دریایی، 
صیدهای مجاز وغیرمجاز، بررســی مســائل 
کاهش قاچاق کالا وســوخت ومــواد مخدر، 
حرفه آموزی واشــتغال، حفظ ذخائر ارزشمند 
دریایــی بویژه آبزیان دریایی و جنگل های حرا 

دیده شده است.
 ســواحل، دریاها و جزایر از دارایی های 
ارزشــمندی هســتند کــه بــرای حفاظت و 
حراســت از آن در نبــود مدیریــت یکپارچه 
بایــد هزینه هــای زیــادی را متحمل شــد اما 
مدیریت یکپارچــه می تواند از موازی کاری و 
 تداخــل در امور و هدررفــت منابع جلوگیری 

کند.

همچنیــن مرزهــای دریایــی بویژه در 
آب هــای نیلگــون خلیج فــارس و آبراه تنگه 
هرمــز از اهمیــت راهبردی برخوردار اســت 
و برای کشــور به عنــوان رگ حیات اقتصادی 
درعرصه بین المللی محســوب می شود که در 
صورت نبــود مدیریت یکپارچه مشــکلاتی 
 بــرای توســعه و خدمــت رســانی بوجود 

می آید.
آب هــای خلیج فارس عــلاوه بر ذخائر 
زیرزمینــی همچــون نفــت و گاز و معــادن، 
وجــود آبزیــان و مرجان هــا وجلبک هــا و 
جنگل هــای بی نظیــر حرا و همچنین ســطح 
دریا برای تردد و خطوط کشــیترانی از اهمیت 
فراوانــی برخــوردار اســت که نمی تــوان به 
ســادگی از این همه نعمت های الهی گذشــت 
 و اجازه داد کشــورهای همســایه از آن ســود 

ناشایست ببرند.
 برای اعمال حاکمیت بیشــتر برسواحل و 
جزایر هرمــزگان باید به دور از دخالت افراد و 
سازمان های مختلف مدیریت یکپارچه صورت 
گیرد و اگر هم قرار اســت کاری انجام شــود 
حداقل با هماهنگی مدیریت عالی استان باشند.
اســتان هرمزگان دارای ۲ هــزار و ۲۳۷ 

کیلومتر ســاحل و جزیره های کوچک و بزرگ 
شــامل قشم، کیش، هرمز، هنگام، لارک، لاوان، 
بوموســی، تنب بزرگ، تنب کوچک، ســیری، 
فارور، بنی فارو، شــیدور و هندورابی اســت 
که می توان با اســتفاده بهینــه از این پدیده های 
جغرافیایی، آن ها را به گنجینه ای ارزشمند برای 

کشور تبدیل کرد.

گروه اقتصادی - کارشناس ارشد 
حقوق بانکــی از صدور بخشــنامه ای 
از ســوی بانک مرکزی خبــر داد که بر 
مبنای آن،نظام بانکی به جایگزینی عقود 
غیرمشارکتی به جای عقود مشارکتی الزام 
شده تا ضوابط بانکداری بدون ربا رعایت 

شود.
یاســر مرادی گفت: بانک مرکزی 
برای اولین بار در ســالیان اخیر، با صدور 
بخشــنامه ای، از بانک هــای عامل اکیداً 
خواســته تــا تخصیص عمــده منابع و 
اعطای تسهیلات را به عقود غیرمشارکتی 
اختصــاص داده و اعطــای تســهیلات 
مشــارکتی را به طور جدی محدود کرده 
و صرفاً در مواردی تســهیلات مشارکتی 
ارائــه دهند که بتوانند با ســاز و کارهای 
مناســب، اقدام لازم را برای محاسبه سود 
و زیان واقعی در موضوع مشارکت فراهم 

آورند.
کارشــناس ارشد نظام بانکی با بیان 
اینکه تســهیلات بانک هــا عمدتاً به دو 
دســته عقود مبادله ای و مشارکتی تقسیم 
شده است، افزود: در عقود مبادله ای نرخ 
سود از ابتدا مشخص بوده و نظام بانکی، 
ســود تعیین شــده خود در قرارداد را به 

هرصورت قطعی دریافت می کند.
وی تصریح کرد: در عقود مشارکتی، 
بانک بر اساس ضوابط بانکداری اسلامی، 

شریک تسهیلات گیرنده شده و در سود و 
زیان حاصله، مشارکت می کند؛ اما از آنجا 
که بانک ها به عنوان یک نهاد مالی امکان 
رســیدگی و حســاب و کتاب مشارکت 
واقعی را ندارند، شرطی را در قراردادهای 
خــود می گنجانند که بر اســاس آن اگر 
مشــتری هم زیان کرد، ایــن زیان را باید 
از اموال خود به صورت مجانی پرداخت 
کرده و با این شــرط، در زیان تسهیلات 

گیرنده شریک و سهیم نمی شدند.
به گفته مرادی، این شــرط در تمام 
قراردادهای بانکی وجود داشت و برخی 
از افــراد با شــکایت، بانک هــا را ملزم 
می کردند که در سود خود، جریمه و ضرر 
و زیان را محاسبه کنند و با توجه به اینکه 
پروژه زیان ده بوده است، سهم سود بانکی 
را کاهش دهنــد و برخی دادگاه ها قبول 
می کردند و برخی دیگر با توجه به توافق 
طرفین و آزادی اراده آنها و ماده ۱۰ قانون 
مدنی با این شکایات موافقت نمی کردند 

و حکم به تعدیل نرخ سود نمی دادند.
این استاد دانشــگاه اظهار داشت: 
علت اینکه بانک ها گرایش زیادی به عقود 
مشارکتی نسبت به عقود مبادله ای داشتند، 
این بود که تا ســال ۱۳۹۴، شورای پول و 
اعتبار در عقود مبادله ای نرخ ثابتی را تعیین 
می کــرد که یک نرخ پایینی هم بود، اما در 
عقود مشارکتی، حداقل و کف نرخ سود 

را تعیین می نمود و دست مؤسسات مالی 
و اعتباری برای تعیین حداکثر نرخ ســود 
باز بود و بعضاً می توانســتند دو برابر نرخ 
عقود مبادله ای، نرخ ســود تعیین کنند، از 
این رو بانک ها، تمایل بیشتری به اعطای 

تسهیلات مشارکتی داشتند.
این کارشــناس ارشد حقوق بانکی 
خاطرنشان کرد: این موضوع باعث شده 
بود که حجم تســهیلات مشارکتی بویژه 
در بانک هــای خصوصــی افزایش یابد، 
در حالی کــه مشــارکت واقعی محقق 
نمی شــد و طرفین امکان شناسایی سود 
و زیان واقعی را از اصول نداشــتند و در 
این زمینه دعاوی متعددی را در دادگاه ها 
شاهد بودیم؛ از سوی دیگر اقدام بانک ها 
برای قراردادهایی حتی با نرخ ســود دو 
برابر نســبت به حداقل سود قراردادهای 
مشــارکتی که شورای پول و اعتبار تعیین 
کرده بود نیز، خــلاف قانون نبود چراکه 
شــورای پول و اعتبار حداقل نرخ سود 
را تعییــن کرده بود و بانک می توانســت 

حداکثر بیشتری را تعیین کند.

وی اظهــار داشــت: بانک مرکزی 
در ســال های متعددی که بخشنامه صادر 
می کرد، همواره بر این اصل تاکید داشت 
کــه بانک ها باید در پایان دوره، ســود و 
زیان واقعــی را ابراز کنید، اما عملًا چون 
این امکان وجود نداشــت، این اتفاق رخ 
نمی داد؛ اما برای اولین بار بانک مرکزی در 
بخشنامه خود که به تازگی در ۱۰ مهرماه 
۹۹ صادر کرده، دســتورالعمل شناسایی 
درآمدهای مؤسســات اعتباری را اعلام 
کرده اســت که در آنجا چند نکته مهم را 

بیان کرده است.
مــرادی بــا بیــان اینکــه در این 
دســتورالعمل، به عنوان یک قاعده کلی، 
تاکید شده که شناسایی سهم بانک از سود 
دوران مشــارکت در تسهیلات اعطایی 
در قالب عقد قرارداد مشــارکت مدنی، 
صرفاً در زمان فروش موضوع مشارکت 
امکان پذیر اســت، گفت: بر اساس این 
بخشنامه، اگر تســهیلات مضاربه باشد، 
شناسایی سهم بانک در خاتمه قرارداد و 
پس از دریافت اســناد و مدارک مثبته که 

نشان می دهد موضوع قرارداد مشارکتی 
اجرا شده اســت، امکان پذیر است و آن 
زمان بانک می تواند سهم سود مشارکت 

را شناسایی و از مشتری دریافت نماید.
وی تصریح کرد: در این دوره گذار 
و مشارکت که همواره مورد اختلاف بود 
که آیا بانک می تواند ســود آن دوران را از 
مشتری دریافت نماید، تاکید شده که این 
سهم ســود، فقط می تواند در تسهیلات 
اعطایی در قالب عقد مشــارکت مدنی و 
مضاربــه در دوران مشــارکت، صرفاً در 

دفاتر بانک ها شناسایی و لحاظ شود.
مرادی با اشــاره به بخشنامه بانک 
مرکزی گفت: با توجه به اینکه رسیدگی 
به حســاب و کتاب عقد مشارکت مدنی 
دشواری های خاص خود را دارد، اجرای 
دقیــق بانکداری بدون ربــا و اجتناب از 
شائبه هر گونه صوری بودن قراردادهای 
مشــارکتی از یک سو و به منظور کاهش 
ریسک شبکه بانکی از سوی دیگر، بانک 
مرکزی در این بخشــنامه از بانک ها اکیداً 
خواســته که در فرآیند اعطای تسهیلات 

خود، به عقود غیرمشــارکتی تمایل پیدا 
کنند و اعطای تسهیلات بانک ها در قالب 
عقود مشارکتی را، صرفاً با بکارگیری ساز 
و کارهای مقتضی که منجر به شناســایی 
ســود و زیان واقعی می شود، در دستور 

کار قرار دهند.
وی معتقد است با توجه به اینکه هم 
اکنون نرخ سود عقود مشارکتی و مبادله ای 
یکسان شده و شــورای پول و اعتبار هم 
از ســال ۹۴ به بعد، سقف نرخ سود این 
عقود را مشــخص کرده است، زمینه ای 
برای ساماندهی وضعیت نامناسب فعلی 
عقود مشــارکتی فراهم شــده تا استفاده 
از عقــود مشــارکتی را بــه قراردادها و 
پروژه هایی محدود کرد که امکان محاسبه 
 و شناســایی ســود و زیان واقعی در آنها 

وجود دارد.

گروه اقتصــادی - نایب رئیس 
کمیســیون انرژی مجلــس گفت: کولر 
اســپلیت جایگزین کولرهای پنجره ای 

هرمزگانی ها می شود.
احمــد مرادی با حضــور در آئین 
افتتاح پروژه های صنعت برق هرمزگان 
گفت: در جلســات متعدد کمیســیون 
انرژی مجلس و وزارت نیرو، مشکلات 
مردم هرمزگان و دلایل نوســانات برق 
روستایی شناســایی و مقرر شد با توجه 
به اقلیم خاص هرمــزگان و اجبار مردم 
به استفاده از کولر گاز در بیشتر ایام سال، 
وزارت نیرو در گام اول نسبت به ارتقای 
ترانس های شبکه توزیع برق اقدام نماید 
و در گام بعــد از محل اعتبارات وزارت 
نیرو، کولرهای پنجره ای پرمصرف مردم 
با کولر اســپلیت کم مصــرف تعویض 

گردد.
نایــب رئیــس کمیســون انرژی 

مجلس گفــت: ناپایداری برق در جزایر 
ســه گانه برای ساکنین و نیروهای مسلح 
ما بعنوان مرزبانان کشــور مشــقاتی را 
 ایجــاد نموده که انتظار داریم این دغدغه 

رفع گردد.
نماینــده هرمــزگان در مجلــس 
شــورای اســلامی افزود: فرزندان ما با 
کمتریــن امکانات تحصیل می کنند و در 
ســخت ترین شــرایط جذب شرکت ها 
و ادارات می شــوند، لذا امنیت شــغلی 
و تبدیــل وضعیــت ایــن فرزنــدان 
 کمترین خواســته مردم از مسئولین امر 

است.
افزایــش  از  مــرادی همچنیــن 
ظرفیت تولید برق نیروگاهی در اســتان 
خبر داد و گفت: بــا پیگیری ها، افزایش 
توان استفاده از ســیکل ترکیبی نیروگاه 
ایســین نهایی شده اســت و در صورت 
 تأمیــن آب مــورد نیــاز، آغــاز به کار 

خواهد کرد.
نیروگاه ســیریک بدلیل مشکلات 
پیمانکار روســی تاکنون با تأخیر مواجه 
شده است و در آخر پیگیری که از وزارت 
نیرو داشتم، مســئولین امر قول داده اند 
در صورتــی که ظرف یــک هفته آینده 
پیمانکار روس پای کار نیاید، ســاخت 
نیروگاه به شــرکت های داخلی واگذار 

گردد.
مرادی گفت: توانمندی کارشناسان 
و شــرکت های هرمزگانی در حوزه برق 
رسانی و حتی تعمیرات تجهیزات پیچیده 
تولید و توزیع برق طی ســال های اخیر 

ارتقای چشمگیری داشــته و از مدیران 
وزارت نیــرو درخواســت دارم در این 
حوزه به متخصصــان هرمزگانی اعتماد 

نمایند.
نماینده مجلس شــورای اسلامی 
گفــت: درآمد حوزه بــرق باید صرفاً در 
ایــن حــوزه هزینه گردد، نــه اینکه این 
مبالــغ به حســاب ســازمان هدفمندی 
یارانه ها واریز گردد و تنها سهم اندکی به 
حوزه برق اختصاص یابد، لذا برای رفع 
مشکل قانونی این موضوع اصلاح تبصره 
۱۴ قانون بودجــه را در مجلس پیگیری 

خواهم کرد.

در ادامه حائــری معاون وزیر نیرو 
در امور برق و انرژی نیز گفت: در موارد 
متعدد جهت رفع مشکلات صنعت برق 
و وزارت نیــرو به دکتــر مرادی مراجعه 
نمودیم و ایشــان با حساسیت زیاد این 
موانع را از ســر راه صنعت برق کشــور 
مرتفع نمودند که جای قدردانی و تشکر 

فراوان دارد.
معاون وزیر نیرو گفت: موارد مطرح 
شــده را پیگیری و دلایل نوسانات برق 
روستاها و راهکارهای رفع آن شناسایی 
می گردد تا در اسرع وقت نسبت به بهبود 

این وضعیت اقدام نمائیم.

حائــری در خصــوص جــذب 
جدیدالاحــداث  نیــروگاه  در  نیــرو 
کلاس اف نیــز گفت: دکتــر مرادی در 
جلســات قبــل دغدغه های مــردم در 
خصــوص جذب نیــروی بومی در این 
نیــروگاه را مطــرح نموده که دســتور 
 دادیــم مراحل جــذب نیرو به اســتان 

واگذار شود.

گــروه اقتصــادی - اردکانیــان 
گفت:نیمــی از هموطنان روســتایی که 
حــدود ۱۰میلیون نفر هســتند از امتیاز 
تخفیــف صددرصدی طــرح برق امید، 

برخوردار می شوند.
رضــا اردکانیــان در آئیــن افتتاح 
طرح های برق رســانی به ۱۵۰ روستای 
فاقــد برق در ۲۴ اســتان کشــور که با 
حضــور رییــس جمهــوری از طریق 
ویدئوکنفرانــس و به صــورت همزمان 
در قالب بیســت و ســومین هفته پویش 
#هرهفته_الف_ب_ایران برگزار شــد، 
گفت: امروز جمعیت شهری زیر پوشش 
انرژی برق در دنیا ۹۶ درصد و در کشور 
۱۰۰ درصد اســت و جمعیت روستایی 

زیرپوشــش برق به طور متوسط در دنیا 
۷۹ درصــد و در کشــور ۹۹.۷ درصــد 
اســت که تــا پایان دولــت تدبیر و امید 
این رقم به ۹۹.۹ درصد خواهد رســید. 
این، شــامل ۲۰ هزار عشایر کوچنده هم 
خواهد بود که آن ها هم از سیســتم های 
 قابل حمل انرژی خورشیدی برخوردار 

خواهند شد.
وی اظهار داشت: همچنین جمعیت 
شهری زیر پوشش در مسئله آب در دنیا 
۸۵ درصد و در کشور ما صد درصد است 
و جمعیت روســتایی زیر پوشش از نظر 
آب پایدار در جهان ۵۳ درصد و در کشور 

۸۲.۵ درصد است.
اردکانیــان با بیان این که اتفاق های 

خوبی طی ۷ سال گذشته صورت گرفته 
است گفت: علاوه بر ۹۰۰ هزار نفری که 
تا نیمه نخست سال ۹۲ از شبکه آب سالم 
و پایدار برخوردار شده بودند، از ابتدای 
فعالیت دولت تاکنون ۸ میلیون نفر به این 
تعداد اضافه شده که ۱.۴ میلیون نفر دیگر 

هم به این رقم اضافه خواهد شد.
وزیر نیرو با اشاره به برق رسانی به 
۳۵ روســتا در هر هفته گفت: تاکنون ۱۱ 

هزار و ۹۱۸ روستا در کشور از این نعمت 
برخوردار شده اند.

وی افزود: به سه هزار و ۷۹ روستا 
از ابتدای دولت تدبیر و امید برق رســانی 
شــده که تا پایان دولــت به رکورد ۹۹.۹ 
درصد خواهیم رســید و امــروز هم به 
مناســبت روز ملی روستا و عشایر ۱۵۰ 
روســتا در ۲۴ استان کشور به این شبکه 

وصل می شوند.

اردکانیــان افزود: تقریبــا نیمی از 
هموطنان روستایی از امتیاز تخفیف صد 
درصدی ناشی از اجرای طرح برق امید که 
با مصوبه هیئت وزیران در آغاز شهریور 
وارد مراحل برنامه ریزی برای اجرا شد و 
 از آبان ماه عملیاتی خواهد شد، برخوردار 

می شوند.
وزیر نیرو گفــت: طبق ارزیابی به 
عمل آمده در ســال گذشته چنانچه این 

هموطنــان همان شــیوه مصرف را ادامه 
دهنــد، جمعیتی حــدود ۱۰ میلیون نفر 
از روســتائیان از این تخفیف برخوردار 

خواهند شد.

 کارشناس ارشد حقوق بانکی  مطرح کرد:

جزئیات بخشنامه مهم بانک مرکزی برای اعطای 
تسهیلات بانکی

نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس:

کولر اسپلیت جایگزین کولرهای پنجره ای 
هرمزگانی ها می شود

وزیر نیرو خبر داد:

برخورداری نیمی از جمعیت روستایی کشور از تخفیف 
صددرصدی برق

رییس مجتمع آموزش عالی میناب گفت: دولت تدبیر وامید مدیریت طرح یکپارچه سازی سواحل را به طور جدی 
پیگیری می کند و این اقدام از موضوع های اولویت داربوده که متولیان زیادی دارد.

دولت بطور جدی پیگیرمدیریت 
یکپارچه سواحل هرمزگان است

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری هرمزگان خبر داد:

تامین آب ۴۰ روستای بشاگرد از سازه 
آبخیزداری کاهکن

گــروه اقتصادی -مدیــرکل منابع طبیعی هرمزگان گفت: ســازندهای زمین 
شناسی غالب بشاگرد را سازندهای مارن میشان تشکیل داده و آب مورد نیاز بیش از 

۴۰روستای بشاگرد از سازه آبخیزداری کاهکن تامین می  شود.
امید ذاکری بیان داشت: ساخت سیل بند وسدهای خاکی در نقاط مختلف استان 
آنقدر برای مردم اهمیت دارد که با احداث آنها و جمع شدن آب در پشت این سدهای 
کوچک کشــاورزی و دامداری در مناطق روستایی شکل می گیرد و از مهاجرت بی 

رویه به شهرها جلوگیری می کند.
وی افزود: هر چند آب پشــت این ســدهای کوچک کم بود ولی رونق کار و 
تلاش در پایین دست هر منطقه ای را شکل می دهد، بطوری که برخی از مناطق مانند 
بشاگرد از طریق اجرای طرح های آبخیزداری اقدام به کشت محصولاتی با ارزش از 
جمله سیر می کنند که به عنوان یک محصول در بازار عرضه و تقاضا جا افتاده است.
امید ذاکری تصریح کرد: با توجه به اینکه در اســتان هرمزگان ۸ هزار و ۶۵۱ 
سازه آبخیزداری به ظرفیت ۴۹۰ میلیون متر مکعب استحصال رواناب وجود دارد، 
این ســدهای کوچک موجب تأمین آب شــرب اهالی و حتی احشام که سال ها در 
رنج خشکســالی بوده اند شده اســت و دیگر کمتر شاهد مرگ و میر و از بین رفتن 

نسل آنها خواهیم بود.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری هرمزگان درادامه افزود: بخش عمده ای از 
اراضی کشــور تحت تأثیر فرسایش بادی است و بسیاری از سکونت گاه ها، اراضی 
کشاورزی و زیرساخت های کشور تحت تأثیر هجوم شن های روان قرار دارد که به 
معیشــت و اقتصاد مردم لطمه وارد می کند. هرمزگان با دارا بودن ۲۸ کانون بحرانی 
فرســایش بادی یکی از استان های حســاس و درمعرض شن های روانی است که 
مشکلات عدیده ای برای ساکنان شرق هرمزگان خصوصاً جاسک، سیریک ایجاد 

کرده است.
ذاکری گفت: اجرای فعالیت های آبخیزداری را برای جلوگیری از فرســایش 
خاک و تقویت سفره های زیرزمینی و احیای قنات ها اثربخش و کارساز است و۱۲۵ 
میلیون هکتار از اراضی کشور تحت تأثیر فرسایش آبی است و ۴۵۰ شهر و ۸ هزار 

و اندی آبادی در معرض سیل قرار دارند.
آبخیزداری امید به زندگی در روستاها را افزایش داده است

ذاکری بیان داشــت: هر هکتار اقدامات آبخیــزداری در عرصه می تواند ۵۳۰ 
مترمکعب آب را استحصال نماید و ۱۰۰۰ متر مکعب آب را به سفره های زیرزمینی 
هدایت کند. آبخیزداری امید به زندگی در روســتا را افزایش داده اســت تا جایی که 
بسیاری از روستاها که دچار مهاجرت منفی شده بودند و ازسکنه فعال خالی بودند این 
روزها با احداث سازه های ابخیزداری و رونق آبی برای کشاورزی و دامداری و … 
شاهد مهاجرت معکوس روستاییان هستیم امری که موجب رضایت و خوشحالی 

آنان شده است.
وی گفت: این روزها حتی در خشــک ترین مناطق که در معرض سیلاب های 
فصلی و باران های شدیدهســتند با ساخت ســازه های ابخوانداری و ذخیره اب در 
ســفره های زیرزمینی شاهد سبز شــدن زمین ها و پرابی سازه ها حتی در گرمای ۵۰ 
درجه هرمزگان هستیم. در بسیاری از نقاط روستایی خصوصاً حاجی آباد و سیاهو 
شاهد پرورش ماهیان در حوضچه ها بوده و حتی ماهیان خاویاری هم به در شهرستان 
حاجی آباد پرورش داده می شود که موجب اشتغالزایی بسیاری از اهالی شده است.
وی خاطرنشــان کرد: از مســاحت هفت میلیون و ۲۰۰ هزار هکتاری استان 
هرمزگان، شــش میلیون و ۹۰۰ هزار هکتار جزو عرصه های منابع طبیعی اســت که 
یک میلیون و ۸۰ هزار هکتار آن جنگل، چهار میلیون و ۹۳ هزار هکتار مرتع و یک 

میلیون و ۵۶۵ هزار هکتار آن را بیابان تشکیل می دهد.

یکی از مســائل مهم کشــور در۱۰ســال آینده، بحران آب اســت کــه برای آب 
شــرب و صنعــت چاره ای جــز اســتفاده از آب دریا نخواهیم داشــت و برای 
توســعه آب شــیرین کن ها و گســترش کشــت متراکم باید درپیش بگیریم.
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